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בימי מלחמה אלו מצאנו דברים שנאמרו ע"י הושע בקידוש בערב שבת קודש וישלח, 

ונרשמו ע"י אורן הירשהורן מקהילת בית ישראל במוצ"ש בתשפ"ב. 

ראינו אותם רלבנטים מתמיד להיום וכמובן גם לפרשת השבוע.

כי אם ברכתני 

אנחנו ממשיכים עם משפחת אברהם אבינו, המשפחה שלנו. 
זו משפחת דרך, משפחה של דרך, ולא קל לחנך לדרך זו. 

לעתים הילדים המתחנכים מושפעים  מהמסובב, 
מהתרבות הכוחנית והמסואבת. 

זו תרבות שבה ניתן לחטוף את אשתו של אדם ולהרוג אותו, 
תרבות של רמאות ורצח. לכן גם ממשפחתנו יוצאים ישמעאל ועשיו. 
ועם זאת, עשיו אינו מזלזל בדרך. הוא מייחס חשיבות עצומה לברכה. 
רבים יגידו האט ער גזאגט )= אז הוא אמר(, ויתייחסו לברכה בביטול. 

אך עשיו מתייחס ברצינות רבה לשאלה מי יזכה בברכה.

יעקב מתכונן כעת למפגש עם עשיו, ולאחר שמעביר את כל משפחתו ורכושו – 
נותר לבדו. "ויוותר יעקב לבדו וייאבק איש עמו". 

יעקב נאבק בשרו של עשיו עד עלות השחר, 
ואז - "ויאמר שלחני כי עלה השחר ויאמר לא אשלחך כי אם ברכתני". 

השחר הוא הגאולה, ושרו של עשיו הוא הרוע, 
המניעות בפני קיום השלום והשלמות בעולם. 

אומר הסטרא אחרא: עתה שהגיעה הגאולה סיימתי את תפקידי, שלחני. 
אך יעקב מתעקש לקבל ברכה גם מהסטרא אחרא. 

כיוון שהגאולה עניינה שלמות, גם הרוע מוכרח להשתתף במהלך זה. 
על כך יעקב זוכה לשם ישראל, שעניינו השראה אלוקית, 

אך כאן מתפרש כשררה, תקיפות במאבק עם המלאך. 
"ויקרא יעקב שם המקום פניאל כי ראיתי אלקים פנים אל פנים ותנצל נפשי". 

גם במידת הדין )שם אלקים( מגלה יעקב את הפנימיות השלמה.

במפגש עם עשיו, גוברת האהבה בין האחים על הפחד והשנאה. 
הם נופלים זה על צוואריו של זה, ועשיו אף מציע ליעקב להצטרף אליו. 

הזוהר מפרש שעשיו מציע ליעקב שותפות בהנהגת העולם. 
יעקב מתחמק, ואכן מאז דרכו הכוחנית של עשיו שולטת בעולם, 

"עד אשר אבא אל אדני שעירה". לא מצינו שיעקב בא אל עשיו שעירה, 
אך לעתיד לבוא יתקיים בו "ועלו מושיעים בהר ציון לשפוט את הר עשיו".
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עשיו שב לדרכו שעירה, דרך הכח, והגשמיות והחרב, 
"ויעקב נסע סכתה ויבן לו בית ולמקנהו עשה סכת". 

למקנה, לקניין ולרכוש, מתייחס יעקב כ'סוכות'. 
יעקב, אומר בעל אהלי יעקב, מאמין בשתי עולמות. 

הסוכה היא דירת ארעי,והיא מכוונת לרוח לאמונה 
והיא צלא דמהימנותא, צל האמונה, 

וכך יש להתייחס לרכוש ככלל: כארעי, כמשני. 
יש להעדיף דווקא את עולם הרוח, וזאת משום שהיא אינה מוגבלת.

כיוון שכך, התעצמות של אחד ברוחניות, בצדקות, וברוח הקודש 
אינה גורעת מאף אדם. להיפך, היא מעצימה את הזולת.

תרבות המקדשת את החומר תמיד תקלע לתחרות על משאבים מוגבלים, 
וממילא לשנאה ופירוד .

ולכן אנחנו מייחלים ליום שבו תופיע השלמות, ללא תחרות, 
ושאף מלאך רע יודה ויכיר בדרך ה', בדרך השלום, ויברך אותנו, 

כולנו יחד, גם הוא.

"יכירו וידעו כל יושבי תבל... 
והיה ה' למלך על כל הארץ...

ולא ירעו ולא ישחיתו בכל הר קדשי 
כי מלאה הארץ דעה את ה' כמים לים מכסים".
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חברים,
אנחנו בתוך מלחמה, דבר שהדור שלנו לא פגש, 

זה בעצם אירוע בו החברה כולה נדרשת אליו.
זה מצב שמשנה את סדר החיים והחברה כפי שהיה עד כה

ושואב את את כל מעיניה למאבק על חיינו.
האם היינו צריכים טלטלה כזו כדי לגייס את כוחות החיות כחברה אחת?

אנחנו נדרשים עכשיו לכוחות נפש ותעצומות, 
ואני חושב שאנחנו נדרשים לשלוח גם את שורשי היניקה שלנו

 לדורות הקודמים ולתעצומות שלהם. 
להבנות שלהם על מה אנחנו נלחמים ומתוך מה...

אני שולח לכם את דבריו של יצחק שדה, ממייסדי הפלמ"ח, 
המנהיג המעשי שהוביל את רוח הפלמ"ח המיוחדת 

והבין שהוא יוצר מורשת לעם שבונה את עצמו מחדש בארץ ישראל, 
שאחרי דורות ואחרי 2,000 שנות גלות, הוא בונה מחדש כח יהודי לוחם. 

יצחק שדה לימד את בני יהודה קשת, לימד את צעירי הישוב להרוג, 
לימד לעשות מלחמה בתחבולות, לעשות מלחמה לא כמגינים על גדר הישוב, 

אלא לצאת אל השדות והכפרים ולהרגיש כבני הארץ, 
להשתמש בהגנה הטובה ביותר שהיא ההתקפה...  

אותו יצחק שדה גדל במשפחה חסידית-חב"דית, ומכיר את שאמרו חכמינו 
"איזהו הגיבור הכובש את יצרו". את הדברים הבאים הוא אומר בשנת 1946, 

כבר לקראת ההכנות למלחמת השחרור שתבוא, 
בתקופה של מאבק ושל מאמץ. בתקופה בה יהודים חוזרים לארץ 

ונדרשים להיכנס למלאכה הארורה של מלחמה ולחזור למושג הגבורה, 
מושג טעון, מילה יהודית טעונה.

אז מה היא בעצם הגבורה? מה פתאום יצחק שדה מכניס את השכינה 
לשיחה על גבורה? מה זה שכינת הגבורה? 

הוא אומר פה בעצם כי הגבורה היא תהליך. זו מידה שצריך לרכוש אותה, 
היא דורשת התעלות. הגבורה היא לא מושג צבאי, היא מידה אנושית, 

היא נדרשת בחיי החולין, בחיי היומיום, בכל הצדדים של החיים. 
מי שמכניס את המושג שכינה, בעצם מזמין את אלוהים לשיחה. 

אלוהים לא שוכן אלא אם הגבורה נובעת מאהבת הזולת, 
מכוונה מוסרית נעלה של נתינה. האהבה היא יסוד להקרבה, 

היא היסוד לגבורה. זאת המורשת שאנחנו מקבלים מיצחק שדה, 
ממניחי אבני היסוד לצה"ל. אנחנו צריכים לאחוז בה, 

להילחם על איך להילחם, לא בכל דרך.

שיהיו לכם המון כוחות רעים אהובים, לכל המשפחות, 
וכל החברים שלי, ולכל השותפים בכל החזיתות. 

אהבה גדולה ושמחה של לעשות את המעשה הנכון, שמחה של מצווה. 
שתהייה לכולנו, גם בעורף, עשיייה משמעותית ותרומה גדולה. 

שנצא מזה מחוזקים, גם ברוח.
כל הטוב,

עומר לבקוביץ' 
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שבילי הגבורה \ יצחק שדה

יש  דרך,  ככל  בה,  גם  קפיצות.  בה  שאין  דרך  העפלה,  דרך  היא  פסגה.  אינה   הגבורה 
הסתעפויות. עיתים מוליכה ההסתעפות למטה. דרך הגבורה הצרופה היא זו המוליכה כל 

הזמן בכיוון אחד - אל ראש ההר. ננסה איפא, להאיר לעצמנו את הדרך, 
כי יש בה סכנת ירידה וטעויות.

לאומץ  עצמית.  להקרבה  הנכונות  אלא  האומץ,  אינו  שבגבורה  היסוד  ונאמר:  נקדים 
שבגבורה יכול להגיע גם האיש המפחד, אם חזקה בו נכונות ההקרבה. הפחד הוא מעצור 

והאיש הנכון יתגבר גם על מעצור זה.

שם...   תמצא  גבורה  גם  הקרבה,  בו  מוצא  שאתה  מקום  כל  צבאי.  מושג  אינה  הגבורה 
הגבורה  מושג  את  לייחס  רגילים  אנו  יום.  יום  של  בחולין  גם  מתגלה  האמיתית  הגבורה 
לצבאיות, מסיבה מובנה: מהלוחם נדרשת הסכמה מראש להקרבה מקסימלית, אך אין זו 

הדרך היחידה.
לא הפחדנות היא היפוכה של הגבורה, אלא האנוכיות. האיש האנוכי יכול להיות אמיץ 
אך גיבור לא יהיה. אין גבורה בבאנדיטיזם )ע.ל; בפשיעה( בבריונות, אף לא בנועז ביותר. 
הגבורה היא קודם כל מידה מוסרית. יכולים יחידים להתאחד לשם מטרות אנוכיות בלתי 
מוסריות, והיחידים הללו, אפשר שיהיו נטולים כל תחושה של פחד; אבל שכינת הגבורה 

לא תשרה עליהם. בין אם הם חבורת שודדים, בין אם הם שליטים על מדינה פאשיסטית.

 הגבורה שהיא הקרבה, אינה אכזרית ביסודה. היא אינה המתאכזרת. זו היא הצורה הנעלה 
ביותר של השירות. ביסודה היא אהבת הזולת. דרכה האנושית ביותר של הגבורה היא 
השליחות. יש העושה למען הכלל ופעולתו משתבשת ביסודות זרים, כמו יהירות, סיפוק 
יצרים, רצון להשתלטות, אנוכיות של קבוצה על אחרת. ואז מופיעים הסימנים החיצוניים: 
פגיעה בבלתי אשמים אכזריות מיוחדת, אי ניקיון בבחירת האמצעים, אי הערכת החיים...

 הגבורה היא תכונה אנושית חיובית. אין גבורה בלי מטרה הומנית, בלי הומניות, כי עיקרה 
חיוב החיים החיים על כל גילויים הטובים. לכן קשה לו לאדם המחונך בסגולת הגבורה 
להרוג. הוא מגיע לכך רק באין מוצא אחר, כשאין צל של ספק בצדקת ההריגה, כשהמעשה 
נחוץ למען החיים. ההקרבה איננה התבטלות, היא לא מבקשת את טשטוש עצמיותו של 
האיש. רק אדם שיש לו הרבה יכול לתת הרבה, האישיות הדלה אין בה כל טובה לכלל. 
ארצינו תדרוש כח הקרבה רב מן הנוער שלה משום כך נחוץ לה נוער עשיר ברוח צמאי 
חיים ואושר ונכון להקריב את אושרו ואת חייו. הבור לא יכול להיות גיבור – אין בור ירא 
חטא. הבור לא יכול להיות גיבור כי הבורות היא חוסר עניין למסובב אותך. חוסר עניין 

הוא חוסר אהבה, באין אהבה אין גבורה...

)יצחק שדה, שבילי גבורה, מתוך מסביב למדורה 1946(.
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כמו יהודים וישראלים בכל העולם, 
האירועים של השביעי באוקטובר שברו משהו בסיסי בתוכי, 

בתוך משפחתי ובתוך הקהילה שלי. 
כמישהו שעבד שנים רבות בדו-שיח בין ישראלים ופלסטינים, 

ושלמד באוניברסיטה אמריקאית שבה פיתחתי חברויות עמוקות 
עם נוצרים ומוסלמים, לראשונה בשבת ה - 7.10 

חשתי פחד אמיתי כיהודי בעולם, 
ופתאום התמלאתי בתחושה של בדידות וניכור כיהודי בארצות הברית.  

אם למדתי משהו אחד בבית ישראל הוא שברגעי משבר, 
יש לי אחריות לחפש דרך לתרום, לתת את מה שאני יכול 

כדי לשפר את המצב. אבל בעקבות האסון של ה7.10, הרגשתי חסר-אונים, 
הבנתי באמת מה זה להיות בגלות, רחוק מהארץ ומעם ישראל בעת צרה. 

לא קיבלתי צו 8, לא יכולתי להסיע חיילים לבסיסים, לא יכולתי לארח מפונים 
או לתרום אוכל/בגדים… רק יכולתי להסתכל מרחוק בתדהמה מוחלטת. 

לכן, ביום שלישי ה - 14.11 כשהתארגנו יהודים מכל ארצות הברית 
מפגן בוושינגטון DC )איפה שאני גר עם משפחתי( 

שמחתי פתאום להיות ״חלק״. 
אומרים שההתכנסות של בערך 300,000 יהודים בוושינגטיון השבוע 

היתה המפגש הכי גדול של יהודים במקום אחד מאז הר סיני. 
אין מה להגיד, היה משהו נורא דרמטי בים של מאות אלפי יהודים 

שחיברו בין הקונגרס האמריקאי לאנדרטת וושינגטון. 
שמחתי לקבל הודעות מחברים ומשפחה בארץ שהמפגן הזה חיזק אותם 

והכניס טיפה של אור אל תוך כל החושך של התקופה הזאת. 
הגעגועים לארץ עדיין גדולים, והרצון לעשות עוד נורא מהדהד בי, 

אבל לפחות יכולתי לעשות משהו קטן, להוסיף את קולי לצעקה ההמונית 
של יהודי אמריקה.

יונה פישר, מכינה י״א
מהדור הראשון של אמריקאים שהגיעו למכינה
)שנת 2007-2008(
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סיפורים מקום המדינה ומלחמת העצמאות, 
שמלווים אותי בימים אלה

מסתבר שילדים של שלושה מנהיגים שהיו בתפקידי מפתח 
בזמן הקמת המדינה והובילו חלקים מרכזיים בתקומה, נפלו במלחמה;

הבן של רחל ינאית ויצחק בן צבי, הבן של שאול אביגור, הבת של דב יוסף.
לשלושת ההורים היה תפקיד מרכזי בהובלת המדינה שרק קמה 

ונלחמה את מלחמת העצמאות,
כך שהיה להם פחות זמן לפנות לאבלם האישי.

הסיפור הראשון - הבן של רחל ינאית ויצחק בן צבי: אלי בן צבי, 
שהיה מפקד האזורי של קיבוץ בית קשת, 

לפני שנפל עוד הספיק לבקר את ההורים בירושלים.
רחל מספרת: "באותו ביקור כשדאגתי לו הוא אמר לי, 

אלפים מבנינו יפלו בדרך למולדת.
הוא אמר והרגשתי שהוא מדבר גם על עצמו."

בן גוריון מספר שהוא הלך לנחם את משפחת בן צבי, 
והם לא היו עסוקים באבל, אלא קיבלו את ניחומיו ומיד רצו לדון בעניינים. 

אילו עניינים? ענייני הנהגת המדינה.

הסיפור השני הוא על מאירוב אביגור 
שהיה אחראי על העלאה בלתי חוקית של יהודי אירופה בזמן המנדט הבריטי. 

בעיצומה של מלחמת העצמאות אביגור נמצא בצ'כיה במשימה לאומית 
לחתימה על עסקת נשק מול צ'כיה. 

כשאנחנו מדברים על עסקת נשק בימים אז, זה לא כמו היום, 
זו עסקת נשק שאם הוא לא יגיע עם הסחורה שרכש, 

אין ממה להלחם כי הנשק בארץ ניגמר. הוא נמצא בשליחות שלו, 
)אגב לא לבד הוא נמצא אלא עם מאיר ספיר אבא של נעמי שמר( 

ושמה בחו"ל הוא מקבל את הבשורה הקשה. 
שאול שולח מברק לבן גוריון ושואל אותו האם הוא יכול ללכת ללוויה של בנו. 

בן גוריון עונה לו 'הבחירה בידיך, אבל תדע שארצות ערב פלשו לארץ, 
וכל הקרבות בעיצומן ואין נשק. אבל הבחירה היא שלך בלבד.'

שאול עושה את הבחירה הקשה ביותר, 
וחוזר עם נשק לארץ ובעצם לא חזר להלוויית בנו.

לימים הוא שינה את שמו לאבי גור.
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בסיפור השלישי, דב יוסף מושל ירושלים במלחמת העצמאות, 
החזיק את ירושלים שלא תיפול. הוא ידע כמה שמן, מים ונפט יש במחסנים. 

הוא ידע הכל! דב יוסף הוא זה שדאג לכלכל את המצב 
ולחלק את המזון נכון ככה שירושלים תחזיק מעמד במלחמה.

לקראת סוף המלחמה, בתו לילה נעמי יוסף, נהרגה.
אביתר ליכטמן מנהל הארכיון הלאומי מספר 
שכשהוא רוצה להבין את הספור המשפחתי,

לדעת מה היה עם המנהיג של ירושלים אחרי שביתו נהרגה בקרב, 
הוא בודק את העיתונים ושמה הוא קרא שבאותם ימים ממש, 

דב יוסף מקיים פגישות עם בן גוריון ועם משקיפי האו"ם. 
דב יוסף חוזר לענייניו הבוערים כי אין ברירה והארץ צריכה אותו.

הסיפורים האלה נגעו לי בימים אלו,  
לא כי זה משקף אידאל של לשים את האבל הפרטי בצד, 

אלא כי זה משקף כמה לא היה לאותם מנהיגים תחליף באותם הרגעים, 
ומסביר את רוח התקופה.

עוד משהו שעלה לי מהסיפורים, הוא שביום יום שלנו בימים אלה 
אנחנו נחשפים להמון כאב ועוד תחושות מציפות, 

וחשוב למי שיכולים לדעת להפוך את העצב והכאב, 
לכוחות של עשייה כל אחד בתחומו. 

לעשייה שתביא בהמשך לתיקונים הנדרשים מתוך שמחה וחדוות היחד.

איילת אורן, מכינה א'

 קהילת חצור הגלילית
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1
הָעוֹלָם הַזֶֶּה שֶֶׁכֻֻּלּוֹ לֵילוֹת

שֶֶׁכֻֻּלּוֹ הֶסְתֵֵּר פָָּנִים
הָעוֹלָם הַזֶֶּה שֶֶׁהוּא רִצָָּה וּמְנוּסָה בֵֵּין חֲדָרִים

שֶֶׁהוּא דְְּלָתוֹת נְעוּלוֹת וּמְבוֹאוֹת שְֶׁעָרִים
סִיּוּר מֻדְרָךְ בִֵּמְדוֹרֵי אֵימִים

לִרְאוֹת בֵָּתִֵּים נַעֲשִִׂים לִכְלוּבִים
לִרְאוֹת אַרְמוֹן עוֹלֶה בֵָּאֵשֶׁ וְאֵין מַצִָּית

וּבַעַל הָאַרְמוֹן נִים וְלֹא נִים

הָעוֹלָם הַזֶֶּה שֶֶׁהוּא לֵילוֹת רַבִֵּים
שֶֶׁהוּא דְָּמִים נוֹגְעִים בְֵּדָמִים

הָעוֹלָם הַזֶֶּה שֶֶׁהוּא תְֵּרוּעָה וּשְֶׁבָרִים
שְֶׁבָרִים
שְֶׁבָרִים

הָעוֹלָם הַזֶֶּה שֶֶׁהוּא פֶָּרַח יָחִיד
עַקְשֶָׁן

שֶֶׁשְְּׁמוֹ רַחֲמִים

2
מִשִִּׂפְתֵי הַיְּלָדִים נִמְלָט קוֹל שֶׁוֹפָר

וְהוּא נְבִיא שִֶׁבְרָם
תְֵּרוּעָה נִמְשֶֶׁכֶת מִבֵֶּטֶן

עַל הֶעָתִיד לְהִכָֻּרֵת וּלְהִתְקַטֵֵּל טֶרֶם עֵת

רְאִי אֲדָמָה
טְמוּנִים בְֵּרַחְמֵךְ עַנְפֵי תְֵּמִימוּת זוֹהֲרִים

קִרְעֵי חֲלוֹמוֹת בֵּוֹעֲרִים
עֵינַיִם רוֹקְדוֹת
כַֻּלּוֹת נִסְתֵָּרוֹת

מַחְלְפוֹת רָאשִֶׁים
טִלְלֵי אוֹר רַכִֻּים

שִֶׁמְרִי עָלֵינוּ אֲדָמָה
אָנוּ הַקְְּרוּיִים חַיִּים
הַמְְּהַלְּכִים כְֻּמֵתִים

מְטִיחֵי טִיחַ עַל הַסְְּדָקִים
מְבַקְְּשִֶׁים לְהַעֲלוֹת מִמְֵּךְ אֶת שֶֶׁהָיָה לְאֵפֶר

תְֵּנִי דְַּעְתֵֵּךְ אֲדָמָה
שֶֶׁלֹּא תִֵּתְפַָּקְְּעִי מִיֹּפִי
וּמֵעֲתִידִים עֲרוּפִים

אסף קיי, מכינה י"ט
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מחשבות על חודש כסלו ועלינו...

אנחנו בתקופה הכי חשוכה בשנה. 
מסתכלים על מאזן האור-מול-חושך, ומתמלאים שאלות.

בחודש כסלו הסתיים המבול וניתן האות של הקשת בענן, הברית שמזכירה 
את האפשרות לתיקון ואת ההבטחה שלא להחריב שוב את העולם.

האות שמזכיר את חשבון הנפש של אל-הים, 
שיקום התקווה שלו באדם והקשר עימו.

זה גם הזמן בו נחנך מחדש בית המקדש. מהלך של טיהור, בנייה, 
חזרה לעבודת הקודש ממקום חדש, אחרי חורבן עצום וכואב.

לא סתם שני הארועים האלה מהדהדים אחד את השני.
כנראה יש משהו בזמן הזה בשנה, שמאפשר פתח יציאה מתוך הכאוס, 

הייאוש והחשיכה, אל חיבור-מחדש לליבת החיים, 
ושיקום הקשר בין בני האדם ובינם לבין הבורא והבריאה.

חיבור-מחדש לבקשה של ה' שנהיה שותפים אחראיים ונבונים 
בתהליך הבריאה האינסופי, ביחד איתו. כחלק ממנו.

האות העברית המקושרת לכסלו היא ס' - המעגל השלם, האינסופי, 
החובק ומרפא. המזכיר את שלמות החיים והעולם.

סמ"ך זה לשון קירבה, אמון והישענות.
ה' סומך נופלים, מגיע מטה אל מי שנפל ונחבל, נותן לו יד ותמיכה לעלות.

נרות חנוכה מזכירים לנו שהשכינה רואה כל אחד מאיתנו, בכאביו 
ובחושך הפרטי והכללי, וכמו אמא מתכופפת ומושיטה ידיים לחבק. 

עוזרת לנו לראות את האור שיכול לצמוח מתוך החשיכה, 
ואת האמת וההשגחה שנמצאת – לפעמים נסתרת מאד – 

מאחורי נסיבות של אפלה וכאב.

המעגל הוא ה"מאיפה שבאנו ולאן שאנחנו הולכים".
וכמו במעגל השנה, יש תיחום חיצוני ברור ומעגלי )מה שנִשנה(, 

ויש נקודה פנימית של מרחב ריק כביכול, 
בו הכל פתוח )האפשרות התמידית לשינוי(. 

מרחב פנוי )לא ריק בכלל, לתפיסתי( 
בו הכל יכול לצמוח, לקבל מקום, להתהוות בזמנו.

בו הקול יכול להדהד והריקוד מוזמן להתרחש.
בטבע המעגל קורה כל הזמן. וכסלו הוא שלב של השלה, התקררות, 
נסיגה מהבחוץ והתכנסות פנימה לחיפוש מקורות הזנה, חום וחיות.

מתוך תבונת הגוף שלנו, אנחנו הנשים מכירות היטב את המעגל הזה. 
מבינות מקרוב שאיפה שלא נהיה, זו תמיד נקודה על מעגל.
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אם נוכל להחזיק בחמלה את תודעת המעגל, 
נוכל לזכור שיש חלקים נוספים ברצף האינסופי הזה.

נזכור שחושך, ירידה, התרוקנות, קושי לראות קדימה – הם חלק מתנועה, 
ואחריהם יש זמנים של בנייה, שיקום, התחדשות, התגברות האור.

התקופה הנוכחית מחזיקה פוטנציאל עצום של בנייה וריפוי 
ולידות של דברים מאד גדולים שמבקשים לבוא לעולם.

אבל כרגע חלק גדול מהתהליכים הללו קורה באזור הסמוי מן העין, 
ותפקידנו – או לפחות באפשרותנו – להחזיק בסבלנות ובחמלה גדולה 

את המרחב, עבור מה שגלוי ועבור מה שבלתי נראה אבל קורה במעמקים.
ולתמוך אלו באלו, בתוך המרחב המאתגר הזה. להזכיר זה לזה את התנועה, 

את ההמשכיות, את האינסופי.
להזכיר לסמוך, להישען, ולהחזיק ביחד את האור בתוך החושך.

מיה ברקני מולר, מכינה ה'
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כְְּמוֹ עוֹף הַחוֹל

בֵֵּין אוֹתָם רְגָעִים שֶֶׁל בְֵּכִי מִתְפָָּרֵק
בֵּוֹ גּוּרוֹת מִתְרַפְָּקוֹת עַל אִמְָּן

בֵּוֹכוֹת, נוֹשְֶׁמוֹת, מִתְחַבְֵּקוֹת וְצוֹעֲדוֹת לְעוֹד צַעַד קָטָן.

בֵֵּין אוֹתָם רְגָעִים שֶֶׁל חִבֵּוּק שֶֶׁאֵינוֹ רוֹצֶה מָנוֹחַ
חוּטֵי הַלֵּב הַמְְּבַקְְּשִֶׁים עוֹד קְצָת חַמְצָן עַד לְפַעַם הַבֵָּאָה

זוּג אוֹהֲבִים מִתְפָָּרְקִים קָמִים 
נֶאֱחָזִים בְֵּכוֹחָהּ שֶֶׁל אַהֲבָה.

בֵֵּין אוֹתָם רְגָעִים שֶֶׁל פְָּעִימוֹת עֻבֵָּרִים
בְֵּתוֹךְ חֲלַל אֱלֹהִים שֶֶׁל אִשְָּׁה

יוֹנְקִים אֶת עָצְמַת הַחַיִּים דְַּוְקָא עַכְשֶָׁו.

בֵֵּין אוֹתָם רְגָעִים שֶֶׁל נְשִֶׁימָה וְעַיִן דְּוֹמַעַת
אֶל תֵּוֹךְ חֻלְצָתְךָ בְֵּעוֹד עֶרֶב בֵּוֹדֵד

גּוֹמַעַת עוֹד מֵהַיַּחַד שֶֶׁאִי אֶפְשֶָׁר לָקַחַת מֵאִתֵָּנוּ.

בֵֵּין אוֹתָם הָרְגָעִים - מִתְפָָּרֶקֶת וְקָמָה לִמְעוֹף הַחַיִּים,
בֵֵּין אוֹתָם רְגָעִים פָּוֹגֶשֶֶׁת אֶת

 אֱלֹהִים.

מִתֵּוֹךְ הַנִִּקְבֵָּה פָּוֹקַעַת תְֵּפִלָּה
תֵָּשִֶׁיב אוֹתָם לְבֵיתָם,
תֵָּשִֶׁיב אוֹתָנוּ לְתוֹכֵנוּ,

תֵָּאִיר בֵָּנוּ כֻּוֹחוֹת מִמְְּחוֹזוֹת חֲשֶׁוּכִים,
תְֵּשִַׂמְֵּחַ לֵב אָבוֹת עַל בֵָּנִים וְאִמְָּהוֹת,

תֵַּעֲבִיר אוֹתָנוּ לַחַיִּים שֶֶׁל אַהֲבָה וְיַחַד שֶֶׁל רְוָחָה וְעוֹצְמָהּ,

לְלֹא צֹרֶךְ בְֵּמִלְחָמָה.

כְֻּמוֹ עוֹף הַחוֹל.

נתנאלה שרי, קהילת בית ישראל
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"האהבה הגדולה שאנחנו אוהבים את אומתנו, 
לא תסמא את עינינו מלבקר את כל מומיה..." )הרב קוק(

בשבוע שעבר נסעתי לבקר בשבעה על החייל דביר ברזני זכרונו לברכה, 
שנהרג במלחמה בעזה. אבא שלו אביחי, סיפר שדביר לחם גם בבארי, 

ויצא משם תשוש נפשית ופיזית. וסיפר על שיחות העידוד שדיבר איתו, 
כדי לחזק את רוחו. ואמר שדביר גם פחד, אבל גם מאוד האמין במה שעשה. 

ושהוא אביחי אמר לו - שאין אומץ בלי פחד. ושלא יפחד מהפחד.

בחודש וחצי האחרונים אני מוצאת את עצמי פוחדת ודואגת הרבה. 
לצד הדאגה לשלומם של החיילים, החטופים והמפונים, 

אני דואגת לעתיד החיים המשותפים שלנו כאן. שואלת את עצמי האם נצליח, 
גם ביום שאחרי המלחמה, ואפילו כעת, במהלכה, 

לשמור על הבית היהודי והדמוקרטי המשותף שלנו. אירועי השביעי באוקטובר 
חידדו לי מאוד את ההכרח לשמור על הבית שלנו יציב ובטוח. אבל בה בעת, 

אני תוהה האם וכיצד נשכיל לשמור עליו כך שכל חלקיו ירגישו בבית. 

בחודש וחצי האחרונים פועלת החברה הישראלית על כל מגזריה לשמור יחד 
על הבית המשותף. אנחנו עושים זאת חרף מחלוקות עמוקות שקיימות בינינו, 

ועל סמך סולידריות שאין שניה לה. 
אותה סולידריות מניעה רבים כל כך להתגייס למילואים ולחרף את נפשם, 

והיא שמניעה גם את הפעילות האזרחית בחמלים השונים. 
הסולידריות הזו מניעה גם את העמידה לצד משפחות החטופים 

שאת דברי הערב אני מבקשת להקדיש לכבודן. 
שמחנו אתכן כל כך על חזרתם של חלק מהחטופים הביתה. 

וכאבנו אתכם כל כך על העדרם של חטופים רבים מדי שטרם שבו – 
נשים, גברים, קשישים וילדים. אנחנו אתכם, ונמשיך לעמוד לצדכם. 

בסולידריות עד שיחזרו כולם. 

את עשרת החודשים שלפני המלחמה העברנו יחד, 
רבים ממי שהגיעו לכאן הערב, במחאה על עתידה של החברה הישראלית. 

יצאנו למחות מתוך דאגה עמוקה לעתיד המדינה שלנו. בד בבד עם המחאה, 
קיימנו אירועים רבים שנועדו ליצר מפגש כן, סקרני ומכבד עם יושבי הבית 
שלא הזדהו עם המאבק שלנו. עשינו זאת כי האמנו, ואנחנו עדיין מאמינים, 

שרק ביחד נוכל לשמור על הבית המשותף. 
בהקשר הזה אני רוצה לברך מעומק הלב את הרב שלמה דנינו ותושבי שלומי 

שנמצאים כאן במלון המלכים וחלקם הצטרפו אלינו הערב. 
תודה שבאתם. רק ביחד. 
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מאז החלה המלחמה, התחדדה לי ביתר שאת חשיבותה 
של אותה תחושת דאגה ואחריות לאומית.

תחושת האחריות הזו מחייבת בעיני קשב עמוק לתמונת המציאות שהשתנתה 
וכן אהבה וכבוד לכל מי שחי.ה כאן ולוקח.ת אחריות יחד אתנו. 

כי מול הכשלים שנחשפים במלוא כיעורם, 
נחשפה החברה הישראלית במלוא עוצמתה ויופיה. 

האהבה הזו לא תסמא את עינינו מהשמעת ביקורת עניינית 
במקום שבו היא נדרשת, וממאבק לכונן כאן הנהגה שתהיה ראויה לאזרחיה. 

הנהגה שתפעל לחבר בין חלקיה השונים של החברה הישראלית 
מתוך הבנה שרק כך נוכל לשמור על הבית שלנו, 

וזאת מבלי לטשטש את הבדלי העמדות בינינו ועם כבוד לכולנו: 
ימנים, שמאלנים, דתיים וחילונים, יהודים וערבים. 

במהלך השבעה על דביר ז"ל, סיפר לנו אביחי שדביר לא היה אדם דתי, 
ושהוא אביחי, שחי כאדם דתי, למד עם השנים לשחרר את הבן שלו 

בתחום הזה. הדבר היחיד שהתעקש עליו, אמר, זה שיהיה בן אדם. 
אבדו לנו בחודש וחצי האחרונים הרבה בני אדם. והם השאירו לנו משימה, 

להיות ראויים להקרבה ולמסירות שלהם. אין אומץ בלי פחד. 
ואת הפחד שבלבנו נמשיך לנתב למשימת התיקון והבניה הנדרשת כל כך. 

בסולידריות, באחריות, ומתוך תרבות של מחלוקת שסופה להתקיים, 
כי היא מלאה באהבה למקום הזה וליושביו.

טובה שלג, ממכינה ט"ז
נאום בעצרת תיקון באחריות של "שומרים על הבית המשותף", 25.11
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ויהי אור

אנחנו בתוך אירוע מתמשך של אימה מתמשכת.
פעם ראשונה שאני מגיעה לפרשת בראשית, 

הפרשה של השבת הראשונה אחרי הטבח הנורא, עם צמרמורת.
קוראת מילים שנכתבו בדם, בדמעות, כמו כעת חיה: והארץ הייתה תוהו ובוהו, 

וחושך על פני תהום. ורוח אלוהים מרחפת, ולא מוצאת מנוח.

ורוח אלוהים, מה יהא עליה?
אנחנו לא במלחמה בין אנשים שונים, בין דעות שונות. 

זו מלחמה על רוח אלוהים, על צלם אלוהים. מלחמת האור – בחושך.
מיד אחרי רוח אלוהים שמרחפת, מְצַוֶּה אלוהים "יהי אור".

"ויהי אור" – לעולם לא ישוב עוד להיות תיאור של משהו שהיה פעם.
"ויהי אור"- אלו מילים שאמורות לזעזע אותנו. איך אפשר בכלל לומר אור, 

בעומק אימת החושך הזה, שנדמה כחשוך מרפא. 
נדמה שמעולם לא היה קשה יותר - לחיות. פשוט לחיות. 

המלחמה, כמו תמנון, שזרועותיו מאיימות להגיע לכל מקום, 
לכל אדם, לכל פינה. יש את מי שבחזית, הלוחמים, אמן ש- ה' ישמור אותם,
וישובו אלינו בשלום בגופם, בנפשם וברוחם. ולצידם, יש עוד כל כך הרבה 

מעגלים וסוגים של פגיעות ונפגעים. פגיעות ואובדנים בנפש, ברוח, בכוחות, 
ביחסים, בעוגנים שפעם נדמו כמובנים מאליהם.

שום דבר כבר לא מובן מאליו. הכל רועד.

"ויהי אור" – נהיה ציווי, מצווה מעשית ממשית, אישית, חברתית, בוערת. 
של כולנו. זו מִצְוַת היום. מצוות השעה. צו 8 של החברה האנושית כולה, 

ובפרט שלנו, החיים בציון ומייחלים שתשוב השכינה לציון.
מרגע שמופיע האור בפסוק השלישי בפרשה, 

נדמה שהתורה כולה מדגימה לנו, כמה זה אתגר,
שהעולם באמת יהיה עולם של אור. 

דרך סיפורים כואבים ואמיתיים, הכי אמיתיים, סיפורים על משפחה, על אחים 
ועל יחסי הורים-ילדים, על קנאה, על תחרות, על סדום, אבל גם, לא פחות, 

על נאמנות, על אהבת אמת, ועל ברית. 
התורה ממשיגה לפנינו את האור ואת החושך שבחיים עצמם,

ובינותם - הבחירה. השליחות. ואנחנו. במשך 38 הימים האלה, 
אני נוכחת שוב ושוב, כיצד ניתן לבחור, גם מתוך מעמקי הכאב, 

החרדה, הבדידות והאימה – באור. אינסוף מחוות של רעות, של אכפתיות, 
של שותפות. זו עת של מעשים, הרבה יותר מאשר של מלים. 
כולנו נאבקים על האמונה, על השמחה הפשוטה, על האהבה. 

כל מחווה של ידידות - נותנת כח, מזכירה את התקווה, מדליקה אור.
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זה מה שאנחנו מנסים לעשות בקהילה שלנו ביתר שאת בימי המלחמה האלה, 
לדבר אור. לא שזה קל, זה לא. אבל היחד עושה את זה אפשרי. 

להיות יחד אפילו בֵַּלְּבֵַּד. "קָוֵי ה' יַּחֲלִיפוּ כח"-
פעם האחד חלש והשניה חזקה, פעם ההיפך. 

האפשרות הזאת, להיות פעם נתמכת, פעם תומך,
הרשות להחליף כח זו עם זה, להעניק נראות, זה המון. 

זה כל ההבדל בין יאוש לתקווה בימים האלה.
זה מה שהתורה מבקשת מאיתנו, ואנחנו מנסים כמיטב יכולתנו לקיים.

אני אומרת תודה עמוקה לקהילה שלנו, למשפחות שלנו, אתם נרות בעלטה. 
תודה על האפשרות להיות יחד, לשמור על גחלת עיקשת של תקווה עמוקה, 

ולהגיע לראש חודש כסלו, חודש האורות, באמונה.

איריס בונדי, קהילת בית ישראל 
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